CHAPTER VII -~ THE DEVELOPMENT OF FACTIONALISM

RESEGRE GATION GRUOUP V., KURATOMI FACTION

SYNTHESIS

By kina late spring of 1944 the Resegregation Group was
the only group in camp with any pretensions of pmxaxx
political power. In a sense they werd now the vested
group. Undoubtedly thejcohsidered themselves the future
guiding force of Tule Lake. For many months they hsad
expressed repeatedly that one of thelr chief aims was
obtaining the release of the stockade, in particﬁlar, the
Negotlating Committee, "the peoples' representatives",

They strove to glve the lmpression to the residents that
they were 1n a sense acting as trustees for the tmprtsoned
members of the Negotiating Committee ,that they were trylng
to free them s0 that they might regain their rightful
places as leaders of the people.

However, they ran into their first organized opposition
in the person of Mr. Tsuda who was released from the stockade
in April of 1944, Tsuda immediately joined forces with
Kimura, Mori and s me other zkme ex-stockade detainees and
began an unceasing campaign to get Kal, Kuratoml and
Sugimoto out of the stockade. (Tsuda and Kimura had been
among Kuratoml's most loyal supporters in the October-November
ﬁpriging and they continued to work falthfully in his

behalf now.) Tsuda's efforts to bring about release
conflicted with the Dressure group's aims, 4 nce the pressure

greatly
group aixx/coveted the prestige which it hoped to get 1if
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it succeeded in getting the men released.
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Both the Resegreghtion Group and Tsuda's group were
conneoted and worked with a minor organization called the

Saiban-iin (Ttial Comnittee) which wss organized some ¥ime

bvetween March and May. (Have written Kuratomi for exact datea)

The membership of this body was composed of relatives of the

deteinees who Rz organized to work gooperatively for release.







2e

vely for the release of

the de;iipcéé. : was caligd’%he Saibafi-iin

(Tr}; Comm A good proportion of the members of

the Salban-iin,ymxs having relatives in the stockade, were

andent status quo stipporters and Resegregnatl nists. From the
sgant data avallable 1t appears that the Resegregationist
leaders Initiated the organization although Tsuda certain
worked withthe relatives also flor a period, *

Mr. Yamashita, one of the most influential leaders of
the Resegregatlon Group exerted himself in an attempt to get
Tsuda to come in with the Resegregationists. Tsuda, however,
was not to be lured by Yamashita's promises of "great power"
and, to make matters worse, refused to sign the Akashi
pétition.s Both sides continued to make a prestense of
friendliness, but rapport grew steadily worse. By the
middle of June, 1944, this appearance of friendliness was
ahandoned and the Resegregatlon Group began an actilve
campaign to blacked Tsuda and his group withthe residents

calling them dogsX and gamblers, and pointing
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M to the fact that Tsuda

called on Mr. Best frequently as proof that he was
working with Best against the people and agsinst the

st ockade detainees, Tsuda, according to his account, saw

Mr. Best as often as he could taxmg in an attempt to

get some action on the stockade issue, In any case,

the dog propsgands galned wide acceptance, coming as it
did, at the height of t he wave of inu hate,
After the opening of this gossip campaign, it

appears that the Saibgg iin fell almost completely uml er

the domination of the Resegregationist lesders. Coincident
with the break with Tsuda, the Saiban 1in , under the
leadershlp of Kiyoshi Okamoto decided to appeal to the
American Civil Liberties Union on behalf of the nisei
detalnees. Mr. Besig afixthandfk¥ the attorney from the
ACLU arrived at Tule Lake most unpropitiogﬁggﬁigﬂnxnﬂnxx
after Hitomi was murdered.

(In the first part of Chpt. V. it will be made clear
that the failure of the administration's attempts to form
a rew Representative Body had an important =ffect on
peoples! attitudes, 1. e., mapy people became convir ed or
sald they were ® nvinced kkxX that the only way to bring
the camp back to order was to release the men from the
stockade. This was in late May of 1944.,) There was no
noticlable change in this attitude through June. Nor was
any partlculasr Interest shown in the activities of t he
Saiban 1in, the Resegregation Group or the Tsuda faction.

Besides people were too busy talking about the inu, the

latest beatings, and, in July, about the Hitomi murder, to
be too concerned over the stockadee.
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that the Onl?k’6§ to bring the ca back to order was to

release the Men from the stocksde, This was in late M

tife lnu and relating tp8 latest beatings'!
L — e, Py e o .
The Hunger Strike
Shortly aftpr Besgg left th%project/thp detalnees

went Into a hunger strike in a final desperate attempt ®
get release, This 1s of intcrest chiefly because of the
attitude of tho#esidents. Sympathy and identification
with the 1mprisoned men 1ncreased. The pressure group
thnlntnnndnknnrihlaxthﬂnxJmade dir; threats of what

"the people" would do, However, all informants not in
the pressure group made no bones about saying that the
"people" war e not going to make any overt demonstration
over the hunger strike. In fact, most non-Resegregationist
residents implied that the strikers were damn fools. When,
however, the Resgregstion Group circulated a petition near

the end of the strike, almost everyone signed it.

Initial Disappoinlmsnt of Resegregatioﬁ Group when KAi and
‘ ]

Kuratom! soxmka Rqused to take Actibve Part,
ha-a—bheEeT A Ored Severs =Ii':“ or_a&mn wel

-be’) -he Resegregdation Group leaders sthtsd xmwx repea

thaknbtheponenznkmihingmfmxnkitanen thrqughthe spring a
summer of 1944 that they were only wal

of the detainmep to begin their activ]
(-—-\-1-1-!;:2';’

on-Augugt € v) In-.ru \ en the 1ast 13 men,

wi\ W r\_,u 4 ;\tc

weré released nt the end of Augus£ amaShita serit emlipsaries to
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gained wide acceptance in camp, comiing as it dld, at the
height of the wave of inu hate,

The Sgﬁban iin

/Sometime betwaen March and
/

i —

amashita broke with Tsuda 1t appears that the Saihan iin

fell almmst completely under the doﬁiMaption of the

Resebregati)nist leaders. It_shoa}d‘bvrumember4§hab~u:n;~

O

afxkha a oo&,nﬂhﬂ&r of thanoepto relgtives an
WL b oof o A

friends/in the stogkade were ardept statug quo sup
and Refse gregationdsts,

fsuda says he thought of getting a lawyer to get'the
boys ofit of the stockade but was discouraged by Yamashlta
and Kira, Okamoto, an evacuee from Heart Mountain, w o was
later tried and senfenced for sedition, xam finally t ook
the lnttiativs }p this m tter and appealed to the ACLU,.
Besig arrivedlmdsﬁ.hnpggpltiously a few days after Hhtoml

was murdered.

R$titude of the Residents toward the Stocakde Issue.

(Considerable discussion of gnpnkarakhibudsx general
attitudes toward the stockade detainees mmist of necessity
go into the first part of Chpt. V - preceding the rise of
'223 hate, It will be made clear there that the failure of

the sdministration's attempts to form a new Represen atlve

Body had an important effect on peoples' attltudes, i. el,
many people becmme convinced, or sald they were convinced
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The strike was broken August 12 and shortly thereafter all -

bf the detalnees were released.

Fmrmmfmpxmemkamkine mtesmgeegat ienmoGoonm Xoacae mxdingdx
ke moom srh fom ek domg cion g x
Through the spring and summer of 1944, the Resegregation

Group leaders had been reiterating that they were waiting
only for the release of the detainees to begin their
activities on a grand scale. When the last 13 men, among

Kal and Kuratomi an other of
whom were/the most influential leatiers of the October-November

1943 uprisigng were released, Yamashita sent emissaries to




Initial Hostility Between Tsuda-Kimura-Mori group

Resegregntin Group Leaders

Adeynate data on this busirm ss
has been very hard to get. I've
got some from Tsuda and the Reseg-

gtli nists - have written to Buratomil
for accurate details.

After Lsuda's release from the stockade in Mpril 1944
released A
he joined with Kimura, Mori (also/detainees and Laihya Sha

men) in an unceasing campaign to get Kai, Kuratoml and
( ‘ ” / J { 7 ?

(i

the‘bémalning detainees out of the stockades , mhts;vef

cea’eo,hconflicted with the pressure groups aims, sinee

the pressure group cb#éted the prestige which they hoped

to get if they succeeded in getting the men releaseds. The
pressure group had been making attempts for release since
late December of 1943, Bsuda started hils campalgn in April,
At first, according to Tsuda, Yamashita tried ﬁo get Tsuda
to come in on his side. Tsuda, however, was not to be
drawn into the Resegregatlon Group by Yam shita's promlses
of "great power".aqd even refused to sign the Akashl
petition, Relations;lwhich wefe at least outwardly
friendly while the two groups were fenclng witheach other
and Yamas ita was still attempting to win Tsuda over to his
side,got ®/ steadlly worse. By the end'of May (not sare of
this date) the appearance of friendllness was abandoned

and the Resegregatlion Group began an active campalgn to
blacken Tsuda as his group, calling them dogs, and pointing
to the fact that Tsuda cont acted Mr. Best frequently as prood
that he was working withBest. Tsuda, according to his
account,saw Mr. Best as often As he could to argue about

the stockdde issue. 1In any case, the dog propaganda Fsweme
—wiherinr—
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Kai and Kuratomi agfiasked that they call on him,
What Kai did is not known, ®w® Kuratomi called on
Yamashita and was offered an important position Xxmxkhm
as an officer in the contemplated Resegregationist
organization, (Both Kai and Kuratomi were offered
positions of prestige, said several Resegregationist
informants.) They bothxdkimeixpaxkt declined politely.
As & result, the Resegr gation Group's plans to gain ow~aviixl
ecantrol of the camp by merging with the Negotiating

\uL\%\.l
Committe Aﬁe&k-!i&t. Yoshiyama and Uchida apd ptwo

Mm
other men were the only stockade detainees;ﬂ&:ad 0
tetr organization, The remaining members of the
Negotiating Committee either followed Kai and Kuratomi
or quietly slipped out of politics,
The Rosegr:gation Group's leaders were by no means
| S

P = N N7y WMM-GhuAJLaJ
pleased with this ou.tcome.

hewerss:, rvain ised illearly September when the

iMtorasnzmthanthiesxx Modoe County authorities threatened
to ihdict sohe of the leaders of both factions fér
conspiracy to murder Hitomi, Among the thrcatened men
was Tsuda., ZKuratomi propesed writing to Besig of the
ACLU for help and comnosed a letter. He got all of the
threatened men to sign the letter. However, after thinking
the matter over for a night, the threatened Resegrega-
tionists came to the conclusion that they ecould on no
account put their names on the same piece of paper with
the notoridus Mr. Tsuda, who, ironically, they had ¥een
stigmatizing as a dog for many moﬁths. They called on
Mr. Kuratomi ani asked him to tear up the letter and

give him & copy so that they could write to Mr. Besig
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geparately., Kuratomi did this and the next day they
returned, asking him to sign his letter - without Tsuda,
Kuratomi became angry and said he wasn't fool wnough to sign
a cony of his owh letter. He and Kai stuck with Tsuda
and an open warfare of gossip began between the two
factions. Kai and Kuratomi were asccused of ingratitude
to the Resegrggationists and the Saiban iin "Who had

e
worked so hard to get them out of the stockade", khey

were accused of having selfishly led the people into
trouble and misery in Oct ober-November 1943,’Z;ey were
called gangsters,f gambiers and drinkers and Communists,
The Kai-Kuratomi faection retaliated with gossip that

the Resegr gationist leaders were fighting among them-
selves which, on several occasions, was shown to be

txxr® true.

open-hosbidities PYoke oUt in “Iy*rewgﬁm—--me

ineident _is described—-on-the—newt-rarde,
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until the end of f=xkskwx November when open hostilitiesbroke

out and violence and gang warfare appeared immenent, ZRkxxyx

mweaxexy The account of this developement, however, must

be postponed until the mhrw next chapter,




CHAPTIR VII = THE DEVELOPMENT OF FACTIONABISM

RESHGREGATION GROUP V. KURATOMI FACTION

THE INITIAL HOSTILITY BETWEEN TSUDA AND THE RESEGREGATION

GROUP
By April of 1944, the Resegrcgation Group although

mkk¥¥ still carrying on most of its activities underground
was the most powerful organized group in the camp. Though
) GAr—
one of its chief expressed metiwetions was the release of
although
the stockade detainees and/the leagers reiterated
constantly that they were awaiting the release of the
Kemg Negotiating Committee before embarking on their
"plan" , 1/ & new factor had entered the picture. Men like
Yameshite snd Kira were feelins themselves well established
and realized that if they could not win the important
October-November 1943 leaders over to their side, these
) 1 elrno
u-nﬁ Iil besring the aura of their past prestige,

would make dangerous rivals,

Ve =
In April, Mr. Tsuda,\one of Mr. Kuratomi's best

gl
friends minnnxh:mw/\m hed worked side-by side

t&.ww

with) fmmsbemi in the November difficulties was released

from the stockade. He joined fumms forces with Mr,

Kimura, skss who had a friendship w th Kuratomi dating
xamd snin rhedxheennre ¥ exasdxdrnanthen shen kadexnxb
back to the Jeeome o—to
g,};,‘k o (and who had been released from the stockade ‘Sometime previously,

Gl \"_‘E‘bﬁ‘ME “Best unceasingly in an effort to get Kai,

Lo dpian ANA
sl Kuratomi and Sugimoto out of the stockade. Yamashita and
his group wxxE realized immedistely the threcat to their
prestige which Tsuda's efforts implied. If Tsuda could be
won over to their groupknd if they could effect the release

1/ As Mrs. Matsude put it: "We are waiting £4ll the boys get
out of the stockade. Then we'll start our plan., Then the

fireworks will begin." R. Hankey, Notes, Aug. 16, 1944, p. l.
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together, the chanches of winning Kai and Kuratomi to the
side of the Resegregation Group would be greatly enhanced,
The rivals would be absorbed and their potential danger
mitigated. Tsuda, however, caused the Resegregation Group
immediate concern because he refused to sign the Akashi
petition. ;/ Nor, it anpears, did he make any effort to
contact Yamashisa and discuss matters with him, Therefore
in May, Yamashita, usitg the usual go-between method, sent
emissaries to Tsuda and asked him to call at his home.
Tsuda complied and according to the account he gave,
Yamgshita held out the bait as follows:

"Mr. Yamashite asked me why I didn't join the Resegre=-
gation Group. He said, "We have 9000 peop.e here now and
grcat power. &/ If you should belong to a power like that,

you can do yourself very nice.".

¥hahxexnmaeaxx
Tsuda, however, refused to be lured into the Resegrega-

tion Group by the promises of "great power". What excuses

he gsve Yameshita are not known. He told the writer that

he wes=gmgxigmed did not join because "I figured the group

didn't represent the whole @enter as the Negotiat ing

Committee did." Moreover, he did not aoprove of the

exclusive policy of the Resggregation Group, cutting them-

selves off arbitretily from all theother residents on the

eriterion that they and they alohe w1shed to repatriﬂte or .
b2 carret et gt e °f5:~4~4. ¢$

expatriate immediatelyp\ Tsuda also had a whznéhanrnkx

a&:ttztx sanseitkninxnthxs! hxaﬂlxﬂithird ¥J’
OWCPSWE oy yverne ks Lymatd LT ) Jrvw
: gener ion) son who" did fot wish to expatriate.)\_/ Tsuda's

expressed idealistic reasons must be taken with a grain of

1, Kal and Ruratomi on the other hand were members of the
Resegregetion Group in name, since close relatives had signed
their names to the Akashi petition,

&, This is a gross exaggeration, The petition had 6500 signers
and many of these EEXm%¥® were minorsy and infants,

3 ibid., Mar, 6, 1945, pp. 5, 6-7.




3e

salt., Commonly Ppeputed to be the gmmmixpmmkhing Centers
vice kingg and owner of the biggest gembling joints, kExix
a nisei, xk in his late forties,ziiyzsvery realistic
individual. Possibly he realized that Yamashita wxx,
ritimgxfismxa- with his delusions of future grandeurx in
Tule Lake and in Japan was riding for a fall. Morecover,
there is no eviflence to indicate that Tsuda's loyslty and
friendship for Kuratomi was not entirely sincere. In any
case, though outwardly cordial relations were maintained
between Tsude and his followers and Yamashita and the
Redegrcgation Group until the month of June, the Resegee-

gationists were not happy over the situation.

The Saiban iin - Jeslousy over Getting Credit for Stockade
Releases

Sometime in the spring of 1944 (exact date requested
from Kuratomi) the relatives of the interned men formed
an organization in order to work cooperatively for their

xhxfixskx

release, Emsortigwhsdte hireymarhdyomvmwimn xub hrh ks ine dochie
sngamd zp thanxhsn mEninmmyxn ffmsndataxe ke snragnenked wix
This organization was called the Saiban iin (The Trial
Committee.) 1/ Exactly whet ties=SiS=amtmfimet—er Who

[NGVS Wy cg ¥ WP P N W
initiated the organizatio }ps not known. (This data also
requested,) Sinece, however, the great proportion of the
membersk¥BXwcre ardent Resegregationists, it is probebly
thet they were under considerable influemee from the
Resegregation Group leaders. Nevertheless, Tsuda also

worked with themg and meetings were held occasionally to

make plans to help the detainees,

?/ According to Nishimoto this name is peculiar. I've abked
or inflo. on this point also. o




their €fforts to mEk assist the detainees and neither
acoomplished anything, From Tsuda's account it anpears that
he and his followers gradually lest ground with the Saiban
iin, which came to place more and more confidence with the
Resegregation Group leaders. Tauda stated that he suggested
pakkimx petting the services of a lawyer to fight the issue
of the nisei imprisoned in the stockade in open court.
Yamashita and Kira discouraged him.,Soon thereafter, Kiyoshi

Okamoto, a transferee from Heart Mountain who had become note

in thet center for his agitation against Selective Service 1/ 3

took over the matter of calling a lawyer and appealed to

Mr, Besig, of the ACLU, As far as can be determined, this
was the s=igmmx time at which the Resegeegation Group leaders
determined to abandon the apperrance of friendly relations
with Tsuda. It also coincided with the high peak of

general hatred toward the inu. The Resegregationists
against Tsuda
thereunon turned/the most potent weanon at their command:

sxEkmxkx®exix: they flooded the camp with rumors that he,
Kimura, Mori, and the other men working wi th him were dogs,

Mrepxiiatsndnxdtntedx They also accused him of knyxixpx
following Mr, Best's orders %m and attempting
to econvince the detainees not to start legal action against -
2
the WRA.Epoammenmxiirs,cata¢hnmchbntméneheonhenwmymbecoas

£ ockrhemy_tm gm st em v s e xonfm iy mBe srhgm Aot em e md e mts e skt

Mrs. Matsuda stated that peorle were rapidly coming to
A mad, T N b
regard Tsuda asflir. Best's stooge and sedd—w3®o that the

men in the stockade were getting mad at hingﬁ{C¢¢u; 4¢,14*L

1/ He was tried and sentenced for sedition in the fall of
1944,

2/ R. Hankey, Notes, June 24, 1944, p. 1.




ade are gelld
out ¢ stockad
hing for
r

to do a thipg? So the ting madx at

This fldod of rumors found wide accepntance in the
V{.\q.& ..0.1/.

camp. Oishi, Adisliksd the Fn®ESSWEErIEDEDXOOORIE

Resegregation Group cordially,believed it, He hinted at
a "new erop of dogs" growing up and later, when asked
specifieally for names, stated:

"The men I referred to were Tsuda, Mori and Kimura,
We don't know whether they are working for the peonle or
for the administration, If it is found that they are
wokking for the administration it will go with them jast
as it has gone with the dogs."” 2/

R e=agr agad inwins fi xpwo ga e i an po oo 4 Aan mn exhoh et x

Tsuda, of course, soon found out what was golng on.
He stated that he called on Yamashita and told him tha

4} Gl o, ’h!,tf:‘.-pj M gl Lo gap At ‘Jmm&w;&, N
if this, iog wemewessiddmye did not stop .

AR ARl A, }—o-«m—‘«-t el ans »
Fop—Yamashit a, Ya.mas?f(ta dénied any knowledge of Zm
sie-megamoesny The propaganda of the Resegregation Group
proved so petent, c oming as it did when the residert 8 were
pathogogically excited over the dogs, that Tsude was forced
to wi thdraw from overt polictical activities. He retired
to his mysterious activities which he himself described as

"gambling and drinking" and patiently awaited the release of

Kai and Kuratomi, Since h{had a powerful following and

a sufficiency of bodygamrds, nobody attempted to beat him
upe His repupation, es far as t camp residents were

—a_ b
Aﬂﬂ&ffﬂiuik L
concerned, waa/\o-n--e_.tu_tle.ﬂ_,, was a n inu,

The Appeasl to the America Civil Liberties Union,

As has already been mentioned briefly, Kiyoshi Okamoto

%/ ibid., June 19, 1944, p. 1.
o ibid., July 31, 1944, p. 2.
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together, the chanches of winning Kai and Kuratomi to the

side of the Resegregation Group wexExgx would be greatly
enhanced. Therefore, Yamashita began an immediate campaign
to get Tsuda to come in with him., Using the usual go-between
method, he sent amissaries to Tsuda and asked him to ecall
on him. According to the account given by Tsuda, Yamashita
held out the bait:

"Mr . Yamashita asked me why I didn't
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took over the responsibility of appealing to the ACLU

to take action in behalf of the nisei detainees.
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PART VI

]
ACLU - SECOND HUNGER STRIKE

STOCKALE IETAINEES RELATIVES CALL AMERICAN CIVIL LIHERTIES ﬁNION -

THE STOCKAIE HUNGER STRIKE .

As has been expléined in chapter IVl the stockads internees
had formed an organization to work for the releasa:é} the detainees
in April, DBoth/the lsuda faction and the 1eadep# of the under-
ground Resegrégation Group had been active in dssisting them and
giving them advice. However, the initiative in the matter of
calling /the ACLU was taken by hiyoshl Okamoto, a transferee from

Heart Mountain who had become noted in ghat center for his agita-

tiqn against Selective bervice:f/rﬁ;der his guidance the relatives

—

raised funds and called upon the ACLU in San Francisco for assist-
ance. According to the accounts of detainees, they themselves

did not take much part in this preliminary action, since they
were confined and their mail strictly censored. They gave their
consent, however, Mr, Sugimoto stated: '

"At first we had no idea as to whom we should hire as a
lawyer., We did have a feeling that the last thing we could do as
a citizen of the United States, we could hire ourselves a lawyer
to defend ourselves, The thought came to our mind at the time
WRA announced the nisel in the stockade would be sent to Leupp
and branded as troublemakers. We thought at that time, if we
are to be sent to Leupp as such, we want to clear ourselvos of
that accusation.

"If the WRA or the state department had permitted us to con-
sult with the Spanish Consul, the thought might never have arisen,
But they definitely denied us to see the Spanish Consul because
we were clitizens of the United States.

]

17hifs has not'been explained but 1t damn well will be, I just

got the ATt within the past few months, As L reeall, I discuass_
this matter in far too mich detail in Chapter VI - aha will

hgave to move /much of it to Chapter 1V,

2?9 wa arrested and sentenced for sedition in the fall of
944,/




"But we thought if we were citizens of the United States we
have a Constitutional right to defend ourselves. %Trmat—was—th

£}
first thgught which came to gur minds, yLater on/it develdope
that th¢ lawyer wio was askgd to defe us through the MAmerjican
Civil Fiberties ion put e 1dea t9¢' a commitfee of famildes,
ow

As the actugl hiring ¢f the attofney, we Aon't thing
abouf it,

"Off the record, I think that the trial would not have come
up anyway. A thing which would be a detriment to the prestige of
the United States would not be allowed,"l

Mr. Kuratoml stated:

"That wa# institutgd by the pgople in tHe colong/’esydbiplly
éested it./

by Mp4 Okamogfo. He su

"All along we knew what the administration was doing toward
us was an invasion of our Constitutional Rights,

bl e B

"From the very beginning, I've maintained that anything we
have done wasn't any too radical or against our Constitutional

rights. As chairman of theprCommittee I conducted the job in a
correct manner. Aﬁg—ma—j'té-m—dﬁmeﬁt—bavum—bhe—pvople

dddnlt-understand Rk = &
(e
FIRST VISIT OF MR, BESIG

Mr, Besig, the representative of the ACLU, arrived on the
project about a week after the murder of Hitoml, His arrival
at this time was a great inconvenience to the administration
which was msed¥y engaged in the attempt to solve the Hitomi murder.,
Mr, Besig's first action was to interview the relatives of
the detalnees, and some of the released detsinees., These meet-
ings were arranged by Mr, Okamoto, Besig then wished to inter-
view the men 1n the stockade. He was given permission by Nr.
Best providing he carry on the interview in the presence of a
member of the WRA Internal Security. This angered Mr, Besig

exceedingly. A4ccording th Caucasian informants he quarrelledV

%.
IR; Hankey, Notes, Sept. 18, 1944, p. 2. rek;*aq
21bid., p. 10.




with Mr, Best and with Mr. Leckliter, the Froject Attorney over
this matter and the day after his arrival was asked to leave the
project.1

On the evening of July 12, the dey Mr., Besig left, Mr,
Leckliter met with the relativespf the detained men, Mr. Okamoto
presided at this meeting. Okamoto asked Mr, Leckliter to explaln
why Mr. Besig had been "kicked out." Leckliter explained that
Besig had not been kicked out but had been asked to le ave since
the administration could not allow anyone to interfere with the
investigation of the murder , <

This visit of Mr, Besig's caused surprisingly little stir
among the residents in general.fE;ﬂxn—1ﬂnﬂﬂﬁrfﬁtt“stor133“ﬂﬁbut
Deslg.were all over the colonyy-bhat~he was gredtly admired;-end

Jy that his visit-had probably.deereased-the"anti=Caueasian.feel-
"' F M O Ledn

0 ,anﬁ" jkm, /\ probably expressed a mem® common attitude:

"Everybody experienced disappointment on that. They were
disappointed because the attorney was not allowed to see the men
individually. That created some handlcap toward expressing their
opinions (of detainees). I wish heqwould put up a fight so that
the American public will be informed) of the facts."

6 Lk (oresq ) o
O/\added, that even if the facts wel'e made known,{probabﬁ
A 2\ =

most Americans{éould not be influenced. A few, perhaps, might
be .4

When, however, several weeks later, the ACLU publicatlon
(get name) appeared with its sensational denunciation of the
administration at Tule Lake, entitled "Tyranny at Tule Lake," it

produced an understandable reaction of appreciation and satisfac-
0

tion., Iy salds

lipbid,, July 12, 1944, pp. 4-5.

21pid., July 14, 1944, pp. 1-2.

3ibid., July 17, 1944, p. 3.

41pi4., July 20, 1944, p. 1.




"The people are very much re joiced over the American Civil
Liberties Union which wrote up the strong article regarding the
tyranny at Tule Lake,"l

An anti-status quo nisel girl commented upon the article,
adding:;

"Naturally, pecple got suspicious when Mr. Best chased Mr,
Besig out. People want them given a fair trial. They feel they've
been in there ten months and have served their sentence. If they' ve
served their sentence they should be left free."2

THE SECOND HUNGER STRIKE

On July 19, the 14 detainees remaining in the stockade went

hunger strike,
On initiating the hunger strike, Mr. Kato prepared a state-
ment of reasons:

July 18, 1944

After a most serious consideration we have finally decided
that the only weapon aud the only solution to let known our
Sincerity to all that we are not a trouble maker such as the
WRA has branded us we plan to undergo am other hunger strike.

1 shall refrain from writing minor reasons for undertaking such
steps. Some of the numerous grievances are:

1 - Imprisoned for over eight months without the filing of
charges or the granting of a hearing or trial of any
kind.

No proof or evidence substantiating our guilt,
Living in a world of infinity for no reasons whatsoever,®
buring the entire time we have been in the Stockade we

have been denled all visiting privileges from our wives,
children, fiancees or anyone else.

I was denied visits from my fiancee whom I was scheduled
to marry the day after my arrest on November 13th,

Children born since our incarceration, but to even see
their wives were denied.

‘5 Third degree methods used on many of us.

& libig., Aug. 7, 1944, p. 4.
2ibid., Aug. 17, 1944, p. 5,
SMr, Kato perhaps means 'infamy' here.
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Censorship of mails, including that coming from outside
the Cgnter.

Since July 2, we were not permitted to receive cigarettes,
toilet articles and our dally needs.

Beaver bOfrd erected for no reasons whatsoever since
July 2nd. Solitary confinement cannot be any worse.

Constant abusive words from the attending Internal
Security Staffs.

No medical or first aid facilities., Service to the
base hospital denied.

Denied the constitutional right to consel. Denlal of
due process of law to all of us,

In connection with the interview which we had with Mr,
Ernest Besig of the American Civil Liberties Union, all
right of privacy was denied to us,

When the detalnees themselves were questioned as to the
reasons for the strike they expressed themselves rather inco-
herently. Kato stated, "In the first place we wanted to know
the reason why we were being held. They didn't even glve us a
hearing. . . (Also) WRA claimed we were the ones who told the
colonists to murder Hitomi, They sald there is proof that we
made a particular group whom we made murder Hitomi.," Both Kato
and Uchida also stated that the detainees were angry because food
was no longer delivered difectly to the stockade but to the
Internal Security office, which, they claimed, damaged the food

and "it also meant we had to walk to the internal Security Office

with and Internal Security Guard to get the fpod," Moreover, said

oAb,
both of these men, the WRA was holding bac%n:illb mail from the
.

colony.

1Large sections of beaver or plaster board were placed around the
stockade fence immediately after the Hitomi murder so that the
detainees could not signal to the colony.

°R. Hankey, Notes, Sept. 15, 1944, pp. 8-9,




Kuratoml, however, stated later that he had not been in favor
of the strike, but that the majority opinion in the stockade
favored some action "to let the administration realize. . that
it was about time that something should be done and the more
forceful way we demonstrated it, the better it would be. I had
to stay with it (concur)." Kuratomi explained that the men had
been detained so long with no hope of eventual release in 4 ght
and that the impulse to put an end to it, once and for all, was
stronger than any of the speciflic reasons expressed in Kato's

1 \ L -
statement, P Wertrrdao Al

On July 25, after a week of fasting, Tokio Yamane, one of
younger detainees, fainted and was taken to the nospital. On the
same evening Reverend Kai's wife was brought up to see him with
the nope that she could convince him to abandon the strike. She
was uot successful, Some indication of the attitude of at le ast
one of the detalnees may be obtained from the following exerpts
from the Diary which Mr. Yoshiyama kepts

"l feel very lousy. My head feels heavy during the hot day
but somehow relieves during the evening. . . Facked all our
belongings during the morning for most of us are really getting
weak., I am now ready to be carried back to the Center or to
the Base Hospital. Cleaned our Barracks and burned all unneces-
sary things for too messy rooms gets in our nerves. I do not
feel like talking too long. Mr. Fred Hamamoto 1s quite sick and
he needs to be carried by someone to the rest room. . . Mr. Schmidt
came to see all of us and brought us some chocolate candies but
refused to touch it,"

Meanwhile, the hinger strike had caused considerable tension
and anxlety amoug the appointed personnel. On the evening of
July 25, Mr. Black addressed the meeting of the Community Manage-

ment Division aud released some information on the strike, He

la, Ivig., Feb. 21, 1945, pp. 2-3.




stated that the 13 men remaining in the stockade were striking

to the death and that they had sworn they would not stop unless

W, ‘
they were released. Mr, BestAyas extremely concerned and had

_telephoned Mr, Myer, but had been unable to reach him since Myer
was on vacation, Mr. Black also stated that the administration
had been considering every possible plan of action, even that of
bringing up the men's wives.® The administration, he sald, was
extremely anxious to release the men under conditions when they
could make a favorable contribution to the population. Such a
time has never come for a moment since their were-em- internment,
It would be impossible to release them while they were on strike
for that would be giving way to their demands which would appear
to be a great victory for them,?

On July 26th three more men asked to be taken to the hospltal
but were returned to the stockade after treatment, It was also

alleged by Mr. Robertson that Washington had given Mr. Best

carte blanche in handling the strike .

On July 28th some of the relatives of the detalnees, who
after ten days of nervous strain were quite frantic, came to
Mr. Leckliter's office and demanded to see mr, Best, stating that
they would stage a sit down strike unless they were allowed to
see lr, Best, Mr., Best, however, was out of town and Mr, Black
4

refused to see them. They returned home.

Hunger Strike Stopped Temporarily

On July 29th all of the fasters went to the hospital and

the news that the hunger strike had been broken spread rapldly

lwith one exception, this was the first time any of the detainees
had seen their wives or relatives since their incarceration in
November and December of 1943.

2R, Hankey, Notes, July 25, 1944, p. 2.

Sibid,, July 26, 1944, p. 2.

4Ip1d., July 31, 1944, p. 4.




through the administrative area, Why the men broke their fast
was never adequately explained either by the administration or
the detalnees themselves, Whlle the strike was in progress the
Japanese doctors held frequent meetings trying to come to some
decision as to whether they should treat the men or not, By
treating them, they felt they would be Accuaed of assisting in
breaking the strike and thereby aiding the administratlon, an
action which they feared would bring them much unpopularity. It
should al so be mentioned that during the strike the members of
the Internal Security continued to state that the stockade was
full of food on which the strikers were secretly feeding. When
the detainees were examined, however, Dr, Sleath stated that they
showed symptoms of staPVation.l

Attitude of the Camp Reslidents

“hile the hunger strike caused great excitement among the
members of the pressure group and great anxlety among the relatives,
the people in general disapproved of it as a foollish and useless

gesture, On the other hand, sympathy with the men because they

had been interned so long was very strong, On July 30, £ sald:

"I think it (the hunger strike) has made a very strong
impression on the people. Those boys have been kept in there
unjustly when they should have been released, The only solution
which would bring back the camp to normal 1s the release from
the stockade."?

ézbc** oo 40“121
The attitude of theAPJZZLQre Eroup which hadjbedn agitating
for release was well described by Mr, Robertson, who was in close

contact with thils group:

lipid,, July 25, 1944, p. 5.
2ip1da,, July 30, 1944, p. 7.
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The pressure group's attembpt to agitate the peop.e by

circulating this petition arounsed the ire of Mr. Oish4, =a

very influential dapanese, Oishi was well acquainted with

the violence Kdra had stirred up in Manzansasr Center and

probebly feared thatif he,mmd Yanmashita and the other leaders
tried hard enough, they might be able to swing the people to

a demonstration or xidwmmem violence which would cause the
residents in gene al great hardship, Oishi became S0 concerned
that he visited Mr. Best and obtained Mr. Best's promise that the
internees would be released within a month, Oishi then returned
to the center and put all of his influence into stopping the

petition. The netition was promptly




L7

withdrawn from ciyculation and according to rumor, was destroyed.
‘

O ahanrr
Whether @Bjefforts were the determining factor or whether some

other reason caused the instigators of the petition to change

thelr minds ;s not known.,

0 wadan
83 jexplained his motives as follows:

"There's a certain amount of agitation going on., The people
are taking an interest., They have circulated a petition., It
seems they're willing to sign., But I'm trying to kill i1t. DBecause
Mr. Best told m that the boys will be released within a month,
That's why I wanted to kill the agitation which may cause trouble
and hardship to the Japanese as well as to the administration.

"Mr, Best told me they will be released within a month, I
told people if he doesn't release the boys within a month they
can have the petition already signed for presentation. In the
meantime, if they present the petition to Mr, Best he will feel
het's being forced.

"If Mr, Best will only live up to his word and release the
boys within a month, we'll have a different atmosphere.

it was in Ja
it states
long time
on our conscie
Best to

this state-
sage to the
wrifer, They may st 1t or they may fecarry it thropgh.

"Some people have told me that Mr, Best cannot be relied
upon., But I told them it all depends on how we look at that person.,
I don't believe in high pressuring a man if you can avold it,"l
' adna A ui‘\'dw
Lo op About a week later,\B, gave his frank opinion of AbNe
GE;oup. Incidentally, this was the first severe criticism of the

under-cover pressure group expressed by an informant, Later, as
the group galned more power, it became increasingly unpopular,

"One motive of these groups (working for the release of the
men in the stockade 1s that they are working for publicity, At
the present time the people are finding out what motive he (Kira)
the-man-at-the -head-of tHe—groups has in working for these things.
I'm afraid a great deal of the confidence of the people has been
lost,

1

ibid., July 31, 1944, p. 2.
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Although Oishi would not yet mention ¥imm Kira's name
he now admitted that it was this "leader of the Resegreghtion

Group" who had kthrestenefdxtx made a "threat of very serious

nature" after the Okamoto shooting, 1/

]ﬁ ibid,, Aug. 7, 1944 Pe 3¢ It was not until three months
ter Eﬁat xx Oishi admitted that the man wo made the
threat was Klra and that deshad threatened to kill a

Caucasian if the sentry who/ shot Okamoto was acquitted.

i




INSERTION ON PAGE 19

Abe added that he had hesrd that the petition was

withdrawn because presenting hixmmienthendef was an admission

thet the detained men were guilty. 1/ This sounds

suspiciously like a cooked-up exnlanation from the

Resegregation Group.
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(1Y)

"In salesmangfip you say you can k yourself out o .
In publicity yow“can talk yourself of it too. That'd what
happened in Eh-s case, :
r 4

=
"The Mreatest mistake t group made was regpfé;ng the
verdict diven by the Court Mértial, Before that verdict was/given
out, hreat of a very serlous nature was made, But that fhreat
out and that thresat wasn't kept, Somehow, I thi
on"%ust have lost confidence of the péople on agtount
it, i ST :

e .

However, the great bulk of the camp population reacted to tie

L

L] j. ;
w.._,.
petition very differently than Eiﬂ Informants who hed called the

strike silly and foolish, nevertheless sympathized with the
striking men and all admitted signing the petition. In a situa-
tion like this no one could refuse to sign without appearing
heartless, Mrs, Yamaguchi said:

“TQ%y all signed the petition in this block. -It—came—bark
bhough-, '

Mr, Abe said:

"Just about everybody signed in this block. The families
of the internees asked for the petition. I signed it myself, I
think most of the people signed the petition. But the members
of the fami sldered and decided not to present it,

Mr., Okamoto said:

"About one week ago we signed the petition. But we hear it
was burnt. They say 8,200 people signed it. I think that is true,
Almost everybody in this block signed it.

"I heard a rumor about Best letting the men out in two weeks,
I also heard that the strike was connected with the Hitomi Case,"4

o

%ﬂ?“ﬁas referring to the threat purported to be made by Kira that
a Caucasian life would be taken for that of Okamoto, See p,. o
ibid,, Aug, 7, 1944, p. 3,

2R, Hankey, Notes, Aug., 7, 1944, p. 4; July 31, 1944, p. 1.

Sibid., Aug, 8, 1944, p. 1.

41b1d., p. 3.
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Hunger Strike Resumed

. Between August 4th and August 7th all of the detainees were

dismissed from the hospital and returned to the stockade. Evi-
dently they believed that they were about to be released and when
they found themselves bagk in the steekade, they immediately
resumed the strike., Mr, Kato's diary states:

"Received words that I would be leaving the hospltal and be
under the custody of Internal Security. . We thought we were to
be released, but at 1330 P.M. we were sent back to the Stockade
again, A few minutes later Mr, Schmidt came to see us but his
reactlon unfavorable so we declded to continue with our hunger
strike again."

Mr. Kuratoml stated that during the time the men were hos-
pitalized none of the Internal Security members came to see them,
Schmidt then "picked out four of the weakest and sent them back
to the stockade first, These four boys talked to the Internal
Security men and got no answer (no hope for release) so they
started in to strike again. Those of us who followed had to do
the same thing."!

The strikers rather dramatically nailed two red handkerchiefs
to the sides of their barrack as signals to %ggino&a%&ves that
the strike was still on.

The administration took great pains to keep the reSumption
of the strike a secret., The resumption of the strike was not
released to the newspapers.2

By the evening of August 11, the anxiety of the relatives
of the fasting men reached a state bordering on hysteria. A
group came to the Internal Security office and when they were

given no hope some stated, "If they aren't out by tomorrow noon,

libid., Feb. 21, 1945, p. 3.
2Check this.
Jnf ’\ -"QT
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@{\’ "u_,.,:gi ’i.. qr.“
something is going to happen." ‘lmey,were taken back to the colony

but refused to leave the gates, standing there until eleven o'clock
at night and shouting imprecations at the members of the Internal
Security.

Hunger Strike Breaks

On the night of august 12, the hunger strike broke, None
of the strikers was willing to discuss the subject. The only
accounts avallable are from two Caucasians. According to their
stories at midnight one of the men in the stockade became so 111
that they others thought he might die., Two of the strikers, Kal
and Sugimoto,l asked the Internal Security to bring a doctor.
The doctor found the man in a very serious condition. kai and
Sugimoto attempted to bargain with Schmldt who 1s reputed to have
sald: "You're the guys who are keeping that old man from eating.
His blood will be on your hands," Thereupon, after another short
consultation Kail announced that the men were ready to quit. Four
of the men were again hospitalized.2 Less than a week after the
breaking of the strike, Rev. Kai and Mr, Kuratomi were released.
At intervals of a day or two thereafter all of the other men were
released.

Attitudes ﬁf the Hesidentd

Even Jat the most serious period in the strike when| it appeare d
that one ¢f the weaker me mig?t die, thefpre was never ¥ indication
b

S Sty Ursjpal
thatpt esidents) had the slightest intentibn of taking

violent aé¢tion in their half. Some Japanese believéd there

might be firouble if one of the men died 3 but there 1&\no

1According to Mr, Kato,
2R, Hankey, Notes, Aug. 13, 1944, p. 2; Aug. 12, 1944, pp. 2-3.
Sibid., 4ug. 11, 1944, p. 1.
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Bwax BéZﬂkf&& Resction of some Relatives to Release of Stocksde
Detalnees

While the detainees were gradually being released from

the stockade, some of the redatives gave indication of a

for many months
strange chenge of attitude. Although/they had been bending
every effort toward getting the men released, some were now
of the opinion that the men should stay in the st ockade so
thet Mr. Besig could bring his proposed habeus corpus action,
Mrs. Matsuda stated:

"We didn't think they would ImExiksxk be let out one by
one like this. Some families are telling the boys not to come
out. My brother feels this way - that they could be released
and that they could still bring suit, But the families think
the boys should remain in the stockade." 1/

This change of attitude came about because 8ome of the
relatives suspected that Mr. Best wamnraiexsingnthendefninsesx
smxhonrarisx feazred the suit proposed by Besig and that he
was releasing the detainees to avoid it. Figuring that the
WRA and Mr. Best were on the run, they were of the opinion that
the boys might as well stey in the stockxde a few fiore weeks,
continue with the suit and Emingnsposndainmaxwserd thereby
expose the administration of Tule Lake, which, in turn, might
regult in Mr. Best's resignation, Those relatives who favored
this path of action, however, could do nothing but talk sbout
it sin: e, obviouslys the detained men could not demand to be
kept in the stoeckade. In any case, it is very probably that
most of the detained men and their familtes were glad im that

release had been accomp!.ished and wanted no more imprisonment

on the bare change that it would do Mr. Best harm.

ES o




214

Peculiar Reaction of FUZHErs of Resegregstion Groun to
Belesce of Detsinees
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Attitude of the Resegregation Group

The release of /the detalnees wag regarded witd apurehen-

"We didn't think they pould be let /out one by one
1ike this. Some families aye telling thfeir boys not to
come/out. My brother feal/s this way that they could
leaged and thatf they could still bring suit. But the
fam¥lies think the boys ould remain/in the stockade.!

/' She added that thg families hdd been sending rggistered
letters to Mr. Beslig /since the 8 of August,
hls advice on this tter but h received no an
Probably only som¢ of the mofg fanatical membeyrs of the
pressure group wanted the mep to remalin in the’ stockade

o Lo
Mo st

home again.‘_.-

e

Attitudes of the Residents

fven at the most serisus period in the strike when
it appeared that one of the weaker men might die, there was
never any indivation that any of the residents except the
relatives of the striking men had the silghtest intention |

of taking violent actlon in their behalf. Some Japanese

believed there might be trouble if one of the men died, 2/

but there 1s no

_/ 1bid.s

m., Aug’ 11, 1944, p. 1.
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The Iasud/of the Issel hﬂmbursoﬁ -the Negotiating Goﬁth,i.tt/o

who Mere/s,gnt to Banta @{,dﬁ Juhy 28Mk d{

V/ T/O‘; "' n.*t'JWJC“”-—Mw ';/
Another\ eamse of hostll 'ty between the two factions)was

the jealous rivalry between them to effect the return of
the members of the Negotiating Committee who had been
QLA o
sent to Santa Fe. ) This wasvanother bid for prestige whksk bet d]
was explained by members of both factions as a necessary
step prior to the re-nignati n of the Negotiating Committee,
(By this time the N. C, was regarded as extignct by
everybody but the B. C.) The matter came to nothing,
chiefly because many of the internees were bd ng sent to

Ao B S V,' Il Jv‘.\At' \J\_Q Ly b pAaa "‘/"' ("' J_’
oSm8 back to. Smm Tule Lake./\l‘ihen the f amilies left Tule ey, !

S

C@al City to jo:Ln their famil es and didn‘t want_to

Taks, the night of October E0 %otth came out
4@x In full force to givg&bhmig elabor;t:e farewell,
Kimura, a black belt judo ma“n/énd great friend of
Kuratomi's,% this occasion to try to pick a fight
with Uchida, leader of the Resegregationists Young Men's
Organization.?’ Uchida backed down and lost great face.
From this moment on, however, open maxxwx hostilitles
were declared. The Raxaxgx homes of the Resegregatlionilst
leaders were guarded by groups of Young Men and the Rqseg-
regatlonists in general trembled in their shoes. »g’-/i”—"’ g

SRR o ——————

_______~THe resjdents on the whole were qulte 1nliﬂd’eren

No infor t not a member/éf the press é gro wo brodght up

the subjeet. When asked they would & it was nice if the
men could be brbught ba/bk to T. Leke bat implied %hat it

f

was not’ their affair.; . N

e ——

, T oer P ey T iy by v K o N3
/J /‘-"Lj{ J""-—- : _ Y t

D . )
! . P ey Aredere, * A
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indication that anyone with t&awexception of the pressure groups

made plans as to what to do in this eventuality.

Unanimously, however, everyone in the colony wanted the men
released. The fear that they might cause trouble, which had been
expressed by some individuals months before, was entirely for-
gotten, On August 14, an extremely conservative old Tulean issei

sald on the subject:

"I think that Mr, Best and the people in the center don't
see eye to eye on almost everything. . . «As you know, there are
14 people 1n the stockade at present. There has been no definite
verdict given. There has been no hearing,"l

After the strike had stopped, an intelligent nisei girl
2l a
stated that nobody had beenﬁnueh—oeaeerned over the hunger strlke,

If a man had died, the feeling might have been different "2

D ko
¥ ) denounced t strike/as foolish:

thought Mr, Kai
leading the bo
. strike which - |

e coul& have been
t sympathy in camp
and agitayiong- but t demonstration."

|

JE Cj;?bq
On/the threats off the relativ s, )\®, saids

hey were just making threa¥s to satisfy their|grouch,
who threaten gut loud, se ey (the/ detainees)
d have been tried long ago
convicted of battery and sgntenced. Justice and
1f/justice is given won't cgmplain against th'g‘jdministration."3

Mrs, Fujimoto, a mpaille conservative women,
"I don't see why they went on a hunger strike. They weren't

doing the WRA any harm. They were just harming themselves. It
made us sad though. I kind of pity them."4

libid., Aug. 14, 1944, p. 2.
°4bid., Aug. 16, 1944, p. 2.
S1bid., Aug. 14, 1944, p. 4.
41v1d., Aug. 19, 1944, p. 2,
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Her husband expressed himself much more bluntly:

"T'he people didn't pay any attention to the hunger strike,
Except for their relatives, the rest of the camp thought they
were plain damn fools,"

A nisel girl who had previously denounced the detalnees as

radical agitators, salds

"I think they should be 1eft out or they should be given
a reason for their being there,"2

Another young girl of the same point of view said:

"I think it's better that they were released. I don't see
why they should be punished., They thought they were doing some~
thing good for the camp. I feel very relleved. It's a good
thing they were released. Naturally, we feel sorry for them,"®

——— A el

e ———— —~From these and many,pther statements 1t 18 apparent that/
relief over the release of the detainees was wid&Zpread eveﬁ/’
among those persons o had previously been ho‘ ile to theq{
Mr, Best's strategy in releasing al and Kura?gmi first, hat
they might lose estige therepﬁ/i

did not h£Ve guch effabt on
-

the people., T detainees had already 1ost almost all
prestige and,/ except for aAsmallaéroup ot,loyal supporters, all

their

of their hold as leaders, They had bec?ée objects of;pity rather

f

et Lene. XA /
.‘.' - l. ' f‘.“ f .‘f‘.

‘ . / /

THE SPANISH CONSUL f §
I /

July éé Captain Antonio Maytin, the vice/bpaniah Consul

d the project. The prospec; of his arrivz} produced scarcely
a rApple of interest among the opdinary resident. The people
hgd come to the conclusion thatjfeither the Sp sh Consul could

ot help them or did not desirg to help themyJ Informants did not

libid., p. 3.

2ibid., Aug. 24, 1944, p. 5.

51pid., Aug. 30, 1944, p. 3.

47, Bigelow, "History of Area B at Tule Lake," p. 8,
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Mr. Oishi denounced the strike as foolish:
"If Kei and Kuratomi really engineered the hunger strike,
I have little respect for them. There must be something fishy.
I thought Mr. Kai and the rest of the leaders were supposed

to be leading the boys on the right road instead of going on a
hunger strike which is not an honorable thing to do...

"T don't think if a man had died the people could have
been stirred enoughﬂ to demonstrate. There was great sympathy
in camp and agitation (here Osishi refers to the agitation of
the pressure group, not to camp-wide agitatiocn or unrest), but
there wouldn't have been a demohstration.

enxhioasm fheaxhenafiat o8 xr edakd Y8 sn @k nk akd
illlxﬂihlnxnlnxnxnxhxnaﬂingnfhxnxﬂlmtmxnsmtaiuxmkntmxgxnunhx
Rnnmmnx-hmxmxmxnxnnmnntminxcumaatnxmxnxhxmxmxnu#xhtmunx
fetarnEReEn Shen T anchsmen B esm ok s mi ou 8 K 1 XS M B X

Statements from many informants indicate that O&shi
had exaggerated the potential trouble which the pressure group
attempped to stir up with its petition{ and acitetion. He
probably realized this himself by this time and said of the
threats of the relatives:

"They were just making thrreats to satisfy their grouch.
Peonle w-o threaten out loud, seldom sct. They (the detainees)
should have been tried long ago. Many people in this center
have been convioted of battery and sentenced. We ask for
justice and if justice is given we won't complain against the
administretion.” 1/

Prom these and many other statements it is apparent that
relief over the release of the detainees was widespread even
among those persons who had previously been hostile to them.
The sdministration deliberately relessed Kai and Kuratomi

first, implying by this that they were men pf no importance and

hoping that this would diminish their mxmkige prestige. 2/ This

gesture was not necessary, however, for Kai and Kuratomi had
already lost almost all of the general prestige they had
enjoyed in October and November and the detainees in generel

had become objects of pity rather than respect. MNevertheless,
\ =
/ b{/}'&(-} Lans v"“f/ f'-t"/fr.,'-y_
> B ln, Milbors § 0ane Bt Jeti bk p 7.
Ty N )




£3B
they still had a comparatively small groun of loyal supporters
and were ambitious men, For this reason, they were a
potential thrcat to the Resegregation Group leaders.
VISIT OF THE SPANISH CONSUL

While the first part of the July hunger stiike was in

progress, Captain Antogio Martin, the vice Spanish Consul

visited the project. The prospect of his arrival produced
scarcely a ripole of interest among the ordinary residents.
The peonle ha# come to the conclusion that é&€ither the Spanish
Consul could not help them or did not desire to help them.

Informants did not
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voluntarily comment upon his coming. When the subject was intro-
duced 1nto conversations the following attitudes were given:

An intelligent nisel man who took genuine interest in camp
affairs, said:

"This is the idea the people have. Up to now the Spanish
Consul hasn't been able to do anything, He hasn't been able to

help the nisei. The people have lost interest,"l
!MMI"’}A"41 e b—-ﬁﬁ-‘{

lip, |\icapame ,—ahmolden-rioei sald:

"I don't think they have much confidence in him, He is a
representative of a small country - especially Spain,"

: Mr. Yamashita said:

"People on the whole are very indifferent,"®

Mr, Yamashita added that the people had lost confidence in
the consul chiefly because he had been unable to do anything
about the stockade situation.

In preparation for the visit of the Consul, the administra-
tion requested the residents to select delegates to confer with

him, Though there was no enthusiasm, most blocks elected the )

g g
__-—--"""'-'—-- I —
Jrepresentativoﬂ)r“Tﬁi “general attitude of the c- onists 1s fairly _\jﬁ

we.ll plctured by the following three statements:
Miss Doi sajd: ¢ ‘@y'

& -man 1 know, when the "ware-aee&gnod—;gs
representatiwv to see tne Spantsh-Gensul @ne man sald ity¥was
probably to tfy to force some kind of cgmmittee (a permanen
representatiye body 4T gobody—worrld -
iy DBut really need some kind af a commiitee here.
need someonp who can go to the admin%ttration.

office, if

the people see anything nasty going on, they can demghd their
resigngtion.

. Okamoto said: ’
1R, Hankey, Notes, July 30, 1944 Dy Te
2ibid., p. 10.

51bid., July 28, 1944, p. 1.
47514, , Augé 7, 1944, pp. 1-2.
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The leaders of the pressure group, however, viewed the selection
of this committee with great alarm, Had they been able to
obtain positions on it and stand as representatives of the
Tule Lake r-sidents before the Consul who ecould forward their
statemen's to the Japanese Government they would have jumped
at the chance., Since, however, they had no hope of getting on

the representative body, they regarded the body as an obstruction

pressure group ought to occupy. xHmtirmmhiy Of course, they

did not verbalize ¥iix this, Instead, Mr. Yamashita stated that
the selection of this body to see the Consul was a nefarious plot
on the part of the administration to put a representative body

gxexkike over the people against their will, He also accused the

\ to their plans, a gropp of men holding positions which the
|
|

ex-members of the Coordinating Committee of conniving with the
/ . A4 1-2administration to bring this about.l/

While the pressurs group did all in its power to inhibit
the sedkection of the Spanish Consul Comnittee, their efforts as
a whole had little effect on the residents, The general attitule
of the colonists is fairly well pietured in the following three
statements:

Miss Doi said:

"One man said it (the administration) was probably trying to
force some kind of comittee (& permanent representative bodyl.
But we really need some kind of a committee here. wWe need
someone who e¢an go to the administration,”™ 2/

Mr., Oishi said:

"It wuld seem to me that even if they do stay in office, if
the people see anything nasty going on, they can demand their
resignation.” 3/ :

Mr, Okamoto said:

1/ ibid., Aug. 4, 1944, pp. 1-2,
id., Aug. 7, 1944, pp. 1-2,

8/ 1bid., p. 3.
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"I think almost every block had a representative, We failed
at first too. But when we saw that the Consul was really coming,
people felt they must have a delegate. "1

\_-__—___/ et NI e 3 o AP O
The leaders o the pressure group, howeve 14 “viewed the selec-

to put a repregentative . body over the pegple against the
F

#
pressure gfoup undoubtedly did as mfch as possiblg to inhibit

the selecfion of the Spanish Congul Committee, /their efforts had

1ittle etfect on the residents

e When Captain Martin arrived he attempted to plead the cause

of the detalnees who were then near the end of the July hunger
strike. It 1s sald that Mr, Best told the Consul that he could
not release the men until the colony was in a normal condition,

At that point the striking men went to the hospital and it was
believed that the strike was over., Martin left the camp with that
1mprq;310n.5 A few days later the strike was resumed. 4s for the
other grievances brought to Captain Martin at thils time, no infor
mant showed any interest in them., It is probable that the com-
mittee compiled the 1list without much assistance from the block
residents. I‘);A; e:;stioned on the Henunciation of Citizenship
Bill and replied that if nisel renounced their American Citizenship
they would be regarded as Japanese nationals, The committee com-
plained about the housing facilities, requested improvement in

the living conditions and asked his help on the stockade situation.

livid., Aug. 8, 1944, p. 4.

21bid., Aug. 4, 1944, pp. 1-2.
Ty
1bid., July 30,1944, p. 1. Newadi=Star.,

. : 3
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Ve o [.‘J\) M'A'-l :




Another signiflcant question concerned which authority had the
responsibility for the lives of the residents, the WRA, the
police force, or the residents themselves,l This question was
a result of the Hitoml murder,

SECOND VISIT OF MR. HESIG

Mr. Besig returned to the project in the latter part of July,
partly in the capacity of attorney for one of the cases before
the Appeals Board} and partly to resume his investigation of the
stockade situation., The latter issue had, however, lost a great
deal of 1ts point since the men were released. On this visit
Mr. Besig was accompanied by a member of the Internal Security
in all his contacts relating to the stockade. Moreover, he was
allowed to visit only those evacuees whom he had talked with on

his previous visit,?

—

ease of the detalqggg was fe

correctly, that this would

action tile., Mrs. Matsuda stated:

"We didn't think they would be let out pne by one like this,
Some fgmilies are telling/their boys not to pome out, |My brother
feels and that they could
still Yring suit. bBut the families think the boys should remain
in the| stockade."®

e added that the families had been sending registered

only the pressure [group wanted the men t o remsain An the stockade

1rhe Appeals Board was set up to review the cases of persons who
wished to appeal thelr segregation in Tule Lake. The hearings
made very little impression on the residentse.

2R, Hankey, Notes, July 30, 1944, p. 1; July 31, 1944, p. 1.
3 ]
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at the party," the Japanese renlied, "We didn't say anything." 1
g

On September 6, George Kuratomi was nicked up and guestioned.
Hfter his cuestioning he was told to tell Rev, Kai, Messrs.,
Matsuda

Tsuda, Ono, Oseto and Mrs./H@€AE and one other man to "get

ready to be indicted for conspiracy to murder Hitomi." !/

This proposed indictment threatened some of the imnortant

lesders from both the rivalg factions, Kai, Kuratomi and Tsuda
from one side and E#EX Ono, Oseto and Mrs. Matsuda from the

other.

R, Hankey, Notes, Sept. 7, 1944, p. 3.
ibid., Sept. 11, 1944, p. 10.
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at the party," thifﬁdﬁanese replied,

On Septemgpf's, George Kuratomi was

o, Oseto, Mrs, Matsuda a

indieted for conSplracszgrmurder Hitomi ﬂ;Because of this

e — S e s

threatened indlctment, a serlious disagreement took place between

—— S —— —

Mr. Kuratoml and the Resegregation Group leaders. Kuratoml declded
to initiate action which would bring a lawyer to the aid of the
accused. Accordingly, he wrote a letter to Mr. Beslg, explaining
that iIndlictment was threatened and requesting that Mr. Beslg secure
the services of the best available criminal lawyer. Kuratomi in-
duced all the threatened people to sign this letter. However, in
the threatened group were Ono® and several other strong members of
the Resegregation Group and Tsuda, toward whom the Resegregation
leaders were very hostlle. Having signed the letter, the Resegre-
gationists reconsidered and decided that they "wouldn't have their
signatures alongside of Mr. Tsuda's." Thereupon, they called upon
Mr. Kuratomi and asked him to tear up the letter. Before he tore
it up, however, they asked for a copy which they could use to write
to Beslg and so avoid having thelr names appear beside Mr. Tsuda's.
Kuratoml gave them a copy. Ono had the letter copled and then came
back and asked Kuratoml to sign it. Kuratomi became provoked and
said, "I may be a fool, but I'm not going to sign that letter that
I just typed out." Consequently, the threatened members of the
Resegregation Group sent in one letter while Kuratomi, Kal and

Tsuda sent another.?

1. R. Hankey, Notes, September 7, 1944, p. 3.

2. Ibid., Septem 59r 11, 1944, p. 10

5. memmmd  Ono, a Postonite —J-hnﬁx, also deserves a history.
This will come in Pert III - but might be briefly reviewed here.
4, Ibid., March 6, 1945, p. 4.
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followers This was dopk with great sec:zf@ and caution. The

atlon Group, however, saw to 1t/ at rumors of the /con-

atlon of thils Mdangerous group" Pé;ched the ears of /the ad-

nistration. If was supposed to b/ called the Dal Nipbon Seinen-
dan and many residents believed in/its existence. MY/, 1éalsa d:
"Kal, Kuratomi, Mori apfd Tsuda are behind/ the Dai Nipnon

Selnen-dan. 1I've been heaying that they've en orgagizing
it. Ten days ago they claimed they had 100 fiembers,”

That this group was formélly organlzed 1s/dubious. That Ka
and Kuyfatoml headed a strogérinformal organigation there can b
douhfl It 1s also very}y&gbable that during this period and/up to
Dqﬁgmber when the Depapfment of Justice arfived on the sec
gdministration 1ook%?/favorab1y upon the/antipathy betweglen the two
/groups, hoping that/ they would inhibit /each other and that nelthsr
would grow too s%fong.

No indictments were ever made. Nor was any information
released on why the actlion had been contemplated or why it was
suddenly dropped. Kuratomi carried on a correspondence with Mr.
Beslg and sent hlm 500 dollars as a retalner. By September 29 the
matter was closed, for by that time it was apparent that the
authorities did not intend to take any action.

The rumor that the indictments were about to be made did not
spread through the camp as rapidly as might be expected. Most
informants voiced the opinlon that they believed the persons accus-
ed had nothing to do with the murder. No one appearsd very much
disturbed that a possible injustice might be done. A few conserva-

tives, who lived in the same block as one of the accused, seemed

1.Ibid., October 16, 1944, p. 5.
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rclieved to think that the authorities had thrown a scare
into the leaders of the Resegregation Group. On the other
hand, though kkex¥ Kai and Kuratomi were not popular wi th

the general residents, almost every informant stated that

in their apinion, they could have had nothing to do with the

marder, Oishi stated:




relleved t 1ink that ¢
egregatlion

"I think they (the authoritles) are just trying to get
something on somebody. . . . . They may use third degree
methods if they cannot get informatlon any othe way Jjust
so they can find somebody and say they did it.

Yamaguchl was quite curious over the rumor of arrests, but
stated that the people didn't know what it was all about.? Several
other informants showed the same reactlon, expressed no oplnlon,
but wanted to know the details of the accusation and who was golng

to be taken. Mr., Okamoto said:

"I don't think that Kaeil and Kugatomi could have been
connected with that murder case.'

On September 19, when the news had been abroad for almost
O pad
two weeks, Mr. WA sald:

"The people are paying no attention to it. They are
letting it go from one ear to the other. I think they'll
make fools of themselves if they arrest those men."

A week later he stated:

"If they (Kal, Kuratom! and Tsuda) are arrested as the
ones who engineered the murder, I think the ad&inistration
will make a laughing stock out of themselves."

Mr. Yamashita, who must have been one of the men who refused

Kuratoml the money for an attorney, made the following interesting

statement:

"I think Mr. Kuratomi spread out the rumor and everybody
got worried very much. I told them if they are indicted they
will have plenty of time. First of all, they will be given a
summons. Even if they are indicted they will be released
immediately. After they are released, they can sue agalnst
Laderer (Distrlct Attorney of Modoc County) and the adminis-
tration for indicting innocent people.

1. Ibid., September 8, 1944, p. 2.
2. Ibid., September 11 1944, p. 7.
2-a, 1bid., September 15 1944 pP. 2.
S Ibfd., September 19, 1944 p. 1.
4, Toid., September 25 1944 Ps 2a
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The Project to Return the Issel Negotiating Committee Members
from Santa Fe

On the release of the hisel stockade detalnees in-late August,
their first expressed path of action was to obtain the return of
those stockade detainees accused of agitation in the November, 1943
incident who had been sent to Santa Fe 1n quly of 1944. Having
thus brought back all the members of the Negotlating Committee to
Tule Lake, the entire body, nisel and /issel, would then proceed to
reslgn. By thls time the Negotiating Committee was regarded as an
extinct body by most of the colonists. The men who composed the
body, however, took themselves very serlously and regarded, or
preferred to regard this matter of formal resignation very-serlously
AY A eI Tar P\ CpAnTT ey A Lt -

Their chief conténtion was that since they, as nisei, had been re-
"1easad unconditionally, the internment of.thq issei members of the

—bhtnt Ldtadn,

Negotiating Committee implied thatpshey had committed a wrong for
which they were being punished. The nisei members remaining in
Tule Lake could not resign without completely clearing the names
of the 1nterned~issei. To do so would be to show a reprehensible
lack of obligation or giri.

e In this matter, however, the factional splif also made its

appearance. Kal and Kuratoml and Sugimoto2 worked as a committee

and Kato worked separately as a representative of the Resegregation
Group. Kuratoml announced his intention of devoting himself to

this cause soon after his release-from the_gtockéde, stating-that

1. Ibid., September 21, 1944, p. 3.

2. Sugimoto gahaﬁgiiiiﬁifi§§%+e& in Part I.
(%]
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the people in camp were very anxlous to have the men brought back
from Santa Fe.
"our (nisel) release 1s unconditional. They (issel)
were sent to Santa Fe just because they were aliens.
"The people have a very firm idea that the 1lssei sent
to Santa Fe are just as innocent as the nlsel released
outright."
Kuratoml ended by saying that if this matter were not cleared
up there would be no peace 1in camp.1
Mr. Kato, who was now an enthuslastlic member of the Resegrega-
Group expressed similar sentiments:
"We (Negotiating Committee) will not resign even if we
go back to Japan unless the 26 men are returned from Santa
Fe. If they return our job 1is over and we wlll present our
mass resignation at once. If we resign now the_people will
regard us as cowards and our name will be dirt.”
"If Mr. Best does_not see me (on this matter) ‘the camp
will be in an uproar.”
Both Kato and Kuratomi greatly exaggerated the deslire of the
reasldents to have the men returned from Santa Fe,.
Both the Kuratoml faction and the Resegregation Group faction,

represented by Kato, had several meetings with Mr. Best in which

they attempted to get him to return the issel members of the

Negotiating Committee to Tule Lake. However, the internees did not
wish to return to Tule Lake, having been promised reunion with
their families in Crystal City, the Department of Justice Internment
camp for families. Consequently, the efforts of the two factions
were expended in vain. Preparations for the family reunlons went
forward desplte letters written by Kato to the Santa Fe detainees
pointing out their responsibility to come back to Tule Lake "because

the Negotiating Committee can't resign until this matter 1s settled.

1. Ibid., September 18, 1944, pp. 7-8.
2. Ibid., September 29, 1944, p. 4.




epartment
nd that his

would soon

Resegregatlion
Group, where 1§ was received with mach satisfact on.l The Re-
segregation oup thereupon eager)y antlcipated/the advent of the

Department ¢f Justice.

over.

Attitude of the People Regarding the Return of the Internees

In spite of the contentions of both Interested factlons, the
resldents did not particularly care whether the internees were brsgt
back or not. Many informants did not even know that the effort was
being carried on. When asked, informants usually stated that they
thought it was right to try to bring them back. Still, none of them
would have taken any action. Mr. Yamaguchl said:

"We all sympathize with the families of those people.

But I don't think the people will support (effort to get

them back) by demonstrating."? '

When the families finally left for Crystal City on the night

of November 20, thelr leavetaking was accompanled by an extremely

interesting incldent which will be described later.

Attitudes toward Renuncyg;ion of Citfzenship -/ Sept. 19/ to Ocf. 5.

Throug‘gut this Qé;iod, the p{QSpect of(éenunciaé&on of//

1. Ibid., October 16, 1944, pp. 1l-2.
2. Ibid., October 27, 1944, p. 5.
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Group strengthened by addition of experienced agitators

In March, this comparatively small group of extremely
disgruntled persons was augmented and greatly strengthened by
the addition of a number of men who entered the camp with the
Manzanar segregcees and by a number of paroldes released from
Santa Fe. 1>> 2xe One of these men was lMr. Yamashita, a
parolee from Santa Fe, who is reputed to kaxaxhx xazxaxamxzdxaxx
gnxixaxtxnseitinenwbthxbkaxasxdxnfxax have introduced into the
groun a clique fxmmx® of segregees from Poston who had assisted
Yamashita in his agitating activities in that center. Another
leader, who, however, kept himself well in the background was
Mr. Kira from Mangzanar’

(Give Yamashita case history here.)T

(Give Kira case history here;)T

Mr. Kira took a very active part in stirring up the
violence during the Mﬁnzanar riot which culminated in the
shooting mfxiwnffinegaonanxx and death of two (?) evacuees by
the military. His complicity in this agitation never became
known to the authorities. Xm An excellent informant stated that
Kira had been leader of a xxgm gang of Xnmokax toughs in Terminal
Island before evacuation??ihat he had maintained a similar gang
in Manzanar. There are numEerous implications that he established
the same type of terroristiec organization in Tule Lake.

These new leaders of the underground group may be termed
experienced agitators. In the Assembly Centers and Rglocation
Centers where these men had previously resided, they had become
noted for their paddendtsmuferstisdr violent anti-American
sentiments and for their consummate abiliity to involve themsslves

in any agitating movement. They were welcomed with open arms

by the pressure group and soon assumed a powerful behind-the
- T - gy e S el c—
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fpr the very good reason-that the Washinton authorities

were themselves not able to agree on & policy for the center.




